

## АННОТАЦИЯ

Динамика ответственности у подростков и юношей : аннотация к дипломной работе / Анастасия Александровна Кулижская; Факультет философии и социальных наук, Кафедра психологии; науч. рук. Е.В. Столярская.

**Объект** исследования – ответственность.

**Предмет** исследования – динамика ответственности у подростков и юношей.

**Цель** исследования – выявить особенности динамики ответственности у подростков и юношей.

**Основные результаты.** Большинство подростков и юношей имеют средние показатели по уровню ответственности и неопределенный локус контроля. Выраженной динамики ответственности у подростков и юношей не наблюдается. Значимых различий в уровне ответственности между мальчиками и девочками не выявлено. Различий в уровне ответственности респондентов с разным локусом контроля не выявлено. Данная работа может быть использована при проведении дальнейших исследований в области изучения ответственности.

**Ключевые слова:** ОТВЕТСТВЕННОСТЬ, ЭКЗИСТЕНЦИАЛЬНАЯ ОТВЕТСТВЕННОСТЬ, ЛОКУС КОНТРОЛЯ, ПОДРОСТКИ, ЮНОШИ, ФОРМИРОВАНИЕ ОТВЕТСТВЕННОСТИ, ДИНАМИКА ОТВЕТСТВЕННОСТИ.

The dynamics of responsibility of teenagers and youths: resume / Anastasiya Kulizhskaya; Faculty of Philosophy and Social Sciences, Department of Psychology; scientific adviser E.V. Stolyarskaya

**Object** of research: responsibility.

**Subject** of research: the dynamics of responsibility of teenagers and youths.

**Purpose of research:** to reveal the features of the dynamics of responsibility of teenagers and youths.

**The results.** Most of teenagers and youths are on the average level of responsibility and uncertain locus of control. Pronounced responsibility dynamics of teenagers and youths is not observed. No significant differences in the level of responsibility between boys and girls is revealed. Differences in the level of responsibility of respondents with different locus of control have not been identified. This thesis can be used for further research in the field of responsibility.

**Keywords:** RESPONSIBILITY, EXISTENTIAL RESPONSIBILITY, LOCUS OF CONTROL, TEENAGERS, YOUTHS, FORMATION OF RESPONSIBILITY, DYNAMICS OF RESPONSIBILITY.